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کارکرد رســانه چیست؟ مســئولان در قبال آنچه 
در رسانه ها منتشــر می شود چه وظیفه ای دارند؟ 
آیا می توان نســبت به آنچه در رسانه ها منتشر می 
شــود بی توجه و بی تفاوت بود؟ آیا تنها زمانی که 
یک انتقاد به نهاد یا مسئولی می شود شاخک های 
مسئولین روشن شده و دست به پاسخ می زنند یا 

از آن رسانه شکایت می کنند؟
روشن است که رسانه ها به دلیل دارا بودن فرصت 
برای انتشار محتوا که در قالب های گوناگون است، 
می توانند در روند امور کشــور تأثیر گذار باشند به 

شرطی که مسئولان به آنها توجه کنند.
البته که در ایران چنین وضعیتی دیده نمی شــود، 
مسئولان شــاید تنها بریده ای از جریده را بخوانند 
آن هم گزینش شــده که از سوی روابط عمومی ها 
و دفتر ریاست ارائه می شود. در دنیا تأثیر رسانه ها 
بســیار فراتر است تا جایی که حتی باعث برکناری 

یا استعفای مسئول یا مسئولان می شود.
سال ها پیش خبری را رسانه های امریکایی درباره 
فســاد فرماندار یکی از ایالت ها منتشر کرد که در 
آن فرماندار در تجارت زنان برای ســوء اســتفاده 
جنسی نقش داشت. این رسانه آمریکایی با انتشار 
این خبر باعث شــد تا دادگاه ورود کند، اســناد و 
مدارک را بررســی و سپس برای آن فرماندار حکم 
صادر کند. او در دادگاه محکوم شــد، معزول شد و 
حتی همسرش از او جدا شد، هر چند آن فرماندار 
عذرخواهی کرد اما احــکام و برخورد قانونی با آن 

تخلف بجای خود باقی ماند.
چنین نمونه هایی نشان دهنده تأثیر رسانه ها است، 

قطعا در دیگر مسائل نیز چنین است.
رسانه ها با انتشار مقالات گزارش ها و یادداشت های 
خود علاوه بر نقد، به ارائه راهکار نیز می پردازند اما 
آنگونه که دیده می شــود، توجهی به آنها از سوی 
مسئولان و سازمان ها و نهادها وجود ندارد چرا که 

اگر وجود داشت نمود آن را در جامعه می دیدیم.
برای مثال زمانی که دولت قصد داشت نرخ نان های 
صنعتی را آزاد کند در مطلبی پیشــنهاد دادیم که 
بجــای افزایش قیمــت نان صنعتی، نان ســنتی 
افزایش قیمت داشــته باشد چرا که دور ریز و هدر 
رفت نان صنعتی بسیار پایین تر از نان سنتی است.
یا در زمینه مســائل انتخابات پیشــنهاد دادیم که 
غربــال ثبت نام کننــدگان برای نامــزدی در هر 
انتخاباتی باید ریزتر شــود تا هر فردی از آن عبور 
نکند، در این دوره از انتخابات مجلس 15 هزار نفر 
تأیید صلاحیت شــدند برای 290 صندلی مجلس، 
قطعاً اگر شــرایط ثبت نام سخت تر باشد و شرایط 
احراز صلاحیت ها نیز، افــرادی به عرصه انتخابات 
وارد می شــوند که بســیاری از مولفه ها را دارند و 
مــردم از میان آنها می توانند با بررســی دقیقتر به 
واســطه پایین بودن تعــداد نامزدهــا، بهترین را 
انتخاب کنند اما باز هــم می بینیم با وجود اصلاح 

قانون انتخابات همان رویه ادامه دارد.
از این دســت نمونه ها در رسانه ها فراوان است اما 
چرا دیده نمی شــود که در جایی از آنها اســتفاده 
شود، اثبات می کند که مسئولان نسبت به مطالبی 
که در رسانه ها منتشــر می شود بی توجه هستند.
اما در کشورهای دیگر رسانه ها تأثیر گذاری بالایی 
دارند و حتی انتقادات و مطالب آنها باعث برکناری 
یا استعفای مسئولین می شود. آیا پس از انتشار آن 
فیلمی که یک نماینده مجلس در مقابل جمعی از 
معلمان آن رفتار ناشایســت را داشت، جا داشت او 
تایید صلاحیت شود یا رأی بیاورد؟ حتی مردم هم 
به انتقادات سازنده رسانه ها توجه نمی کنند و این 

خطری است که جامعه را تهدید می کند.

علتاستعفایمعاونپارلمانی
رئیسجمهورچهبود؟

مشاور رسانه ای معاونت پارلمانی ریاست جمهوری 
با اشاره به انتصاب حسینی به عنوان مشاور فرهنگی 
رئیس جمهور گفت: علت استعفای معاون پارلمانی 
رئیس جمهور، شــکل گیری مجلس جدید و فضای 
متفاوت آن و ضرورت برنامه ریزی جدید متناســب 

با مقتضیات مجلس دوازدهم بود.
ساســان والــی زاده  در گفت وگو با ایســنا درباره 
اســتعفای معاون پارلمانی رئیــس جمهور اظهار 
کــرد: در خصوص جابجایــی در معاونت پارلمانی 
باید اشــاره کنم که از قبل با نزدیک شدن به پایان 
مجلس یازدهم هماهنگی بــرای این جابجایی در 
جریان بــود و علت آن هم شــکل گیری مجلس 
جدیــد و فضای متفاوت آن و ضرورت برنامه ریزی 
جدید متناســب با مقتضیات مجلس دوازدهم بود 
بنابراین رئیس جمهور با اســتعفای آقای حسینی 
در ایــن جایگاه موافقت کردند. وی افزود: از طرفی 
شرایط فرهنگی کشور نیاز به تقویت هرچه بیشتر 
این حوزه راهبردی دارد لذا بنابر تجربیات و سوابق 
ارزنــده اقای حســینی در حوزه جبهــه فرهنگی 
انقلاب وی دعــوت آقای رئیس جمهور را پذیرفت 
کــه در این حوزه نقش آفرین باشــد و لذا وی به 
عنوان مشــاور فرهنگی و اجتماعی رئیس جمهور، 
دولت مردمی ســیزدهم را برای تحرک بخشی در 
حــوزه فرهنگ یاری خواهــد داد. والی زاده خاطر 
نشان کرد: آقای حســینی در طی ۳۳ ماه تصدی 
معاونت پارلمانی، متــر و معیار جدیدی در تحقق 
تعامل دو قوه مجریه و مقننه شــکل داد و با پرهیز 
از تنش و تقابل، زمینه را پیشــبرد سیاســت های 

پارلمانی دولت مردمی فراهم ساخت. 

یادداشت سردبیر

حضــرت آیت الله خامنــه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی 
صبح امروز دوشــنبه با حضور در سی وپنجمین نمایشگاه 
بین المللی کتــاب تهران به مدت ۳ ســاعت از غرفه های 

مختلف کتاب بازدید کردند.
رهبــر انقلاب در ایــن بازدید ضمــن گفتگو با ناشــران، 
نویسندگان و صاحبان غرفه های کتاب، از نزدیک در جریان 
تازه های نشــر و وضعیــت بازار کتــاب و همچنین میزان 
استقبال از نمایشگاه قرار گرفتند. حضرت آیت الله خامنه ای 
پس از بازدید از نمایشگاه کتاب در مصاحبه ای، انگیزه خود 
از چنین بازدیدی را در درجه اول میل شخصی و علاقه به 
کتاب برشــمردند و افزودند: یکــی دیگر از دلایل بازدید از 
نمایشگاه کتاب، زمینه سازی برای ترویج کتاب و کتابخوانی 
است. ایشان گفتند: اعتقاد من این است که همه آحاد مردم 
در طبقات مختلف ســنی و علمی نیازمند به کتاب هستند 
و هیچ چیزی نمی تواند جــای کتاب را بگیرد.رهبر انقلاب 
اسلامی با اشاره به تاثیر فضای مجازی برموضوع کتابخوانی، 
خاطر نشان کردند: نباید فضای مجازی جای کتابخوانی را 
بگیــرد و کتاب باید همواره در ســبد خرید و در مجموعه 

اوقات مردم جای خاص خود را داشته باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تاکید بر اینکه مســئولان وزارت 
ارشاد و ســازمان تبلیغات اسلامی باید به کسانی که در کار 

نشــر و تولید کتاب فعال هستند کمک کنند، افزودند: البته 
در این بخش کمک هایی می شــود و این روند باید ادامه یابد 
اما کار مهم دیگر این است که فعالان فضای مجازی، ترویج 

کتــاب و کتابخوانی را از جمله وظایف خود بدانند. ایشــان 
تاکید کردند: فعالان فضای مجازی کتاب های خوبی را که در 
زمینه های مختلف علمی، ادبیات، تاریخ، هنر، مسائل دینی 

و اعتقــادی و در یک کلام »کتاب هــای مفید« را معرفی و 
ترویج کنند. رهبر انقلاب اسلامی به چند نکته قابل توجه در 
نمایشگاه کتاب امسال نیز اشاره کردند. ایشان گفتند: افزایش 
کارهای جدید، افزایش شمارگان کتابها و تجدید چاپ مکرر 

برخی کتابها از خبرهای خوب نمایشگاه امسال است.
بخــش پایانی ســخنان رهبــر انقلاب یــک توصیه مهم 
بــه مســئولان و دســتگاه هایی بود کــه بــا نوجوانان و 
جوانان ســروکار دارند. حضرت آیــت الله خامنه ای گفتند: 
دســتگاه هایی همچون وزارت ارشاد، ســازمان تبلیغات و 
حوزه هنری باید در زمینه تولید کتاب مناســب برای نسل 
جوان و »وزارت آمــوزش و پرورش« و »وزارت علوم« نیز 
باید در زمینه ترویج کتابخوانــی میان نوجوانان و جوانان 
بیش از پیش تلاش کنند تا هــم زمینه کتابخوانی فراهم 
شــود و هم کتاب خوب در اختیار آنان قرار گیرد. ایشــان 
یکی از نیازهای جدی برای نســل جوان را تولید کتاب در 
زمینه شــرح قضایا و حوادث گوناگون دانستند و افزودند: 
در زمینــه قضایایــی همچون مشــروطیت، دفاع مقدس، 
»انقلاب اســلامی« و شــخصیت برجســته و کم نظیری 
همچون امام)ره( یا کتاب مناســب وجود ندارد و یا کتاب 
»خواندنی« بسیار کم است که باید در این موضوعات تولید 

کتاب مناسب برای نسل جوان انجام گیرد.
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همه محتاج کتاب هستیم

حسن روحانی با انتشار جوابیه ای مفصل به شورای نگهبان، 
دلایل رد صلاحیتش را منتشــر کرد. پیش از این هم در 
واکنش به رد صلاحیتش مطالبی را منتشــر کرده بود که 
برای افکار عمومی تازگی نداشت و توجهی به آن نکردند، 
همان حرف هایی که به قول ســخنگوی شورای نگهبان 
افراد وقتی تایید می شوند از نظرشان سطح درک شورای 

نگهبان بالاست و وقتی رد می شوند حرف دیگری دارند.
پــس از رد صلاحیــت حســن روحانــی رئیس جمهور 
دولت های نهــم و دهم برای انتخابات ششــمین دوره 
مجلس خبرگان رهبری، شــورای نگهبــان در نامه ای 
محرمانــه دلایل متعــدد رد صلاحیت را بــه روحانی 
اعــلام کرد. در ادامه هم شــورای نگهبان در واکنش به 
حاشیه هایی که پس از انتشار این نامه به خصوص اصرار 
بر انتشــار عمومی رد صلاحت وی ایجاد شد، یادآوری 
کرد که »بررســی صلاحیت خبــرگان رهبری با فقهای 
شــورای نگهبان اســت و تاکید عزیزان نیز همیشه بر 
اجرای قانون بوده اســت« و »بارها گفته ایم که موارد را 
به افراد می گوییم اما درباره انتشار عمومی نیاز به مجوز 

قانون داریم.«
دوشنبه 2۴ اردیبهشت 1۴0۳ حسن روحانی در بخشی 
از جوابیه سرگشــاده مفصلی دلایــل رد صلاحیت خود 

را که شــورای نگهبان به وی اعــلام کرده، خودش هم 
اذعان دارد که » من نه امروز که به طور مشــخص قبل 
از انتخابات سال 1۴00 به این وظیفه عمل کرده ام و بر 
اســاس اختیارات قانونی رئیس جمهــور و در برابر افکار 
عمومی به شورای نگهبان تذکر داده ام و ایرادات خود را 
با عالی ترین مقام  نظام در میان گذاشته ام و گرچه بنا به 
مصلحــت از علنی کردن همه تذکرات خود پرهیز کردم 
اما بارها دیدگاه های خود را درباره نقض قانون اساسی با 

ملت در میان گذاشتم.«
وی با اشــاره به این کــه » آنچه در نامه  دبیر شــورای 
نگهبــان به عنوان ادلــه  عدم احراز صلاحیــت بنده در 
انتخابــات خبرگان آمده اســت، نه  تنهــا جرم و حتی 
تخلفی نیســت بلکه در برخی از موارد مایه  افتخار من 
اســت.« نوشته است: »به اســتناد اصول قانون اساسی، 
نهاد ریاســت جمهوری مظهر جمهوریت نظام اســت و 
رئیس جمهــور حق دارد و قانون اساســی این حق را به 
وظیفه او بدل کرده اســت که از حقوق ملت پاســداری 
کند و با اقدام و نظارت بر اجرای قانون اساسی از تعرض 
نهادهــای حاکم به حقوق ملــت جلوگیری کند و تذکر 
قانون اساسی دهد و آنجا که این تذکر، تاثیر نکند آن را 

با ملت در میان بگذارد.«

پاسخروحانیدرواکنشبه»نامه«دلایلردصلاحیتش
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس با اشاره به آخرین 
وضعیت لایحه موســوم به عفــاف و حجاب گفت: تمام 
ایرادات شورای نگهبان به لایحه عفاف و حجاب برطرف 

شده و این لایحه آماده ابلاغ است.
احمد راســتینه سخنگوی کمیســیون فرهنگی مجلس 
شــورای اسلامی در اولین نشســت فراکسیون گام دوم 
مجلس دوازدهم که صبح امروز برگزار شد، طی سخنانی 
اظهار داشــت: تمام ایرادات شــورای نگهبان به لایحه 

عفاف و حجاب برطرف شده و آماده ابلاغ است.
وی ادامه داد: چند ایراد قانونی به لایحه وجود داشــت 
کــه در آن نقش قانونــی در برخورد با کشــف حجاب 
 و هنجارشــکنان را تضعیــف کرده بود لــذا به اصلاح 

نیاز داشت.
سخنگوی کمیســیون فرهنگی با اشاره به عملکرد این 
کمیسیون گفت: کمیســیون فرهنگی مواردی همچون 
خانــواده و جوانی جمعیت، ســاماندهی فضای مجازی، 
ورزش و عفــاف و حجاب را دنبال کــرد؛ قانون جوانی 
جمعیت بر اساس اصل 85 قانون اساسی و در کمیسیون 

ویژه ای مورد بررسی قرار گرفت و نهایی شد.
وی افزود: طــرح تنظیم مقررات خدمات فضای مجازی 
موســوم به طــرح صیانت هم در ایــن مجلس پیگیری 

شــد؛ در کشــور ما رهاشــدگی عرصه فضای مجازی 
 مشــکلاتی را در پــی داشــته اســت و بایــد این فضا 

ساماندهی شود.
راستینه با اشاره به بررسی لایحه عفاف و حجاب گفت: 
درباره عفاف و حجاب هم از دســتگاه های متولی دعوت 
شــد تا درباره اقدامات خود برای اجــرای این قانون به 
مجلــس گزارش دهند. لایحه عفاف و حجاب به مجلس 
آمد اما ایرادات اساســی داشــت که رفع کردیم و امروز 
تقریبــا تمام ایرادات آنان رفع شــده اســت و رایزنی با 
شــورای نگهبان شــده و آماده ابلاغ اســت. چند ایراد 
بــود که نقــش قانــون در برخورد با کشــف حجاب و 
هنجارشکنان تضعیف شده بود که نیاز به اصلاح داشت. 
به هر صورت با تایید شورای نگهبان این قانون برای اجرا 

ابلاغ خواهد شد.
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه باید 
سهم فرهنگ  از بودجه افزایش یابد، افزود: نمایندگان در 
مجلس یازدهم نگاه فرهنگی داشــتند و لذا همه کمک 
کردند، باید این نگاه فرهنگی در مجلس آینده هم باشد. 
سهم فرهنگ از بودجه نیم درصد به ۳ درصد در مجلس 
یازدهــم افزایش پیدا کرد که بایــد این نگاه در مجلس 

بعدی تداوم داشته باشد.

لایحهعفافوحجابآمادهابلاغبرایاجرااست

فرمانده کل سپاه گفت: ایران اسلامی بدون واهمه و با علم به دشمنی همه جانبه 
و تبعات آن، به قلب اســتکبار حمله می کند نشان از قدرت ایمان، مقاومت، اراده 

و پیشرفت این مردم است.
با حضور ســردار سرلشکر حسین ســلامی فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب 

اسلامی چندین طرح عمرانی در استان سمنان افتتاح و کلنگ زنی شد.
سرلشکر ســلامی همچنین از روند ساخت مجتمع مسکونی فجر استان سمنان 
بازدیــد و با تقدیر از تلاش های صــورت گرفته در اجرای ایــن پروژه بزرگ بر 
تســریع در روند تخصیص بودجه و امکانات مورد نیاز به منظور حل مشکلات و 
تکمیل این پروژه تاکید کــرد. در ادامه وی در آیین افتتاح مرکز فوق تخصصی 
جراحی های محدود خاتم الانبیا)ص( ســمنان با بیان اینکه اســتان ســمنان از 
استان های ممتاز کشور و دارای شهدایی شاخص است، گفت: جمهوری اسلامی 
نشــان داد هر کجا با مانع و تحریم روبرو شــد همان زمان موفقیت هایی بدست 
آورده است و اقتدار امروز نظام جمهوری اسلامی محصول مقاومت و پیشرفت در 

جنگ بی پایان با شکل های مختلف و کشورهای مختلف دنیا است.
فرمانده کل ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه تصور دشمن در تحریم 
کشور ایران فلج کردن و تسلیم آن بوده است، اظهار داشت: ملت ما تحریم را به 
فرصتی برای پیشرفت تبدیل کرد و دستاوردهای عظیم این قدرت امروز به دنیا 

در عرصه های مختلف به نمایش درآمده است.
سرلشــکر ســلامی تصریح کرد: اینکه جمهوری اسلامی بدون واهمه و با علم به 

دشــمنی همه جانبه و تبعات آن، به قلب اســتکبار حمله می کند نشان از قدرت 
ایمان، مقاومت، اراده و پیشرفت این مردم است.

وی با بیان اینکه اعتماد به نفس امروز نیروهای مســلح از اعتماد مردم به نظام 
بدست آمده است، افزود: قاعده عبور از مشکلات و تحریم ها با مردم بودن است.
فرمانده کل سپاه با تبریک افتتاح این مرکز درمانی مجهز، به مردم استان سمنان 
افــزود: همه ما نیروها و مســئولین  خادم مردم بوده و از همــه توان و ظرفیت 
همچون گذشــته برای خدمت به مردم اســتفاده خواهیم کرد. سرلشکر سلامی 
افزود: دشــمنان در دنیای امروز ذخایر خود را برای ضربه به جمهوری اســلامی 
آماده می کنند اما با رهبری حکیمانه رهبر معظم انقلاب اسلامی و پشتوانه اراده 

مردمی بصیر و همیشه مقاوم و پشرفت بیش از پیش، قوی تر خواهد شد.
وی همچنین از قســمت های مختلف تیپ 12 قائم)عج(  بازدید کرد و در آیین 
کلنگ زنی ســاخت بیمارســتان 128 تخت خوابی قائم آل محمــد )عج( که با 
زیربنای 10 هزار متر مربع و شــامل بخش های قلب، زنان، اورژانس تخصصی و 

تروما، MRI و سی تی اسکن ساخته خواهد شد، حضور یافت. 
سردار شــوقانی فرمانده سپاه استان سمنان نیز در این مراسم با بیان اینکه این 
مرکز در مدت 7 ســال ســاخته و آماده بهره برداری شده است، گفت: مرکز فوق 
تخصصــی جراحی های خاتم الانبیــا)ص( در ۴510 متر مربــع و ۴ طبقه با ۴ 
اتاق عمل مجهز ســاخته شده اســت. وی افزود: این مرکز دارای 5 بخش اصلی 

اورولوژی، گوش و حلق و بینی، چشم، زنان و جراحی های عمومی می باشد.
سید محمدرضا هاشمی استاندار سمنان نیز در ادامه با بیان اینکه استان سمنان 
یکی از اســتان های نمونه در بسیاری از شاخص ها به تایید آمار و مسئولین ملی 
اســت، گفت: اصلی ترین مشکلات این اســتان اجرای پروژه بزرگ محور حرم تا 

حرم، مشکل آب و مشکل جمعیت بوده که با جدیت در حال پیگیری است.
وی با بیان اینکه هر جا ســپاه بود موفقیت هم حاصل شده است، افزود: وضعیت 
ســرانه تخت های بیمارستانی به تناســب جمعیت استان خوب بوده اما به دلیل 
اینکه ۳9 درصد مراجعات به مراکز درمانی استان توسط مسافران و در مسیر راه 
مواصلاتی به مشــهد مقدس می باشد لذا ساخت یک بیمارستان در مرکز استان 

خدمت بزرگی به مردم خواهد بود.
در این  سفر یک روزه فرمانده سپاه استان، نماینده ولی فقیه در استان، استاندار 
ســمنان و جمعی از اعضای شورای و  فرماندهان نظامی استان سرلشکر سلامی 
را همراهی کردند و دیدار با خانواده معظم شــهدا از جمله برنامه های شــاخص 

فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بود.

سرلشکرسلامی:

ایراناسلامیبدونواهمه
بهقلباستکبارحملهمیکند

محمد صفری

خبـــــر

طحاننظیفدراولینجلسهفراکسیونگامدوم

 قانون گذاری خوب
از دل یک نظارت خوب بیرون می آید

ســخنگوی شــورای نگهبان با بیان اینکه گاهی قانون گذاری بیشتر به معنای 
تعارض و ابهام بیشتر اســت، گفت: گاهی تمرکز بر قانون گذاری ما را از نظارت 
غافل می کند حال اینکه اساســا یک قانون گذاری خوب از دل یک نظارت خوب 

بیرون می آید.
هــادی طحان نظیــف در اولین جلســه فراکســیون گام دوم مجلس دوازدهم 
گفــت: ما در حوزه حقوق، مجلس را به دو وظیفه خطیر قانون گذاری و نظارت 
می شناســیم لذا قضاوت درباره عملکرد مجالس مختلف از منظر این دو وظیفه 
مهم و خطیر است. سخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد: انباشت قانون و قانون 
گذاری زیاد نمی تواند وجه تمایز و برتری مجلس محسوب شود؛ گاهی نگاهمان 
به قانون گذاری صحیح و درســت نیست. طحان نظیف با بیان اینکه اساسا تورم 
قوانین امر ممدوحی نیست، گفت: گاهی قانون گذاری بیشتر به معنای تعارض و 
ابهام بیشــتر است؛ در این شرایط کار جامعه هدف که قصد بهره گیری از قانون 

دارد، بیشتر متوقف می شود چون با ابهام مواجه می شود.
سخنگوی شورای نگهبان بیان کرد: در جریان بررسی مصوبات مجلس در شورای 
نگهبان با این موضوع مواجه می شــویم که قبلا عین همان متن یا شــبیه آن را 
مجلــس تصویب کرده بود؛ من به این موارد »قانون گذاری تاکیدی« می گویم. 
اینکه چرا قانون اجرا نمی شــود باید پیگیری شود چون تصویب چندباره قانونی 
به معنای اجرای آن نیست. وی اضافه کرد: باید درباره چرایی اجرا نشدن قانون 

آســیب شناسایی شود؛ اینکه اشکال از متن بوده یا اینکه مشکل از جای دیگری 
است؟ باید این موارد پیگیری شود.

طحــان نظیف با بیان اینکه گاهی تمرکز بر قانــون گذاری ما را از نظارت غافل 
مــی کند، افزود: البته مجلس یازدهم با اختصاص یــک روز به کارهای نظارتی 
گام خوبی در نظارت برداشــت. وی با بیان اینکه گاهی اساسا یک قانون گذاری 
خوب از دل یک نظارت خوب بیرون می آید، گفت: وقتی در مقام  عمل اشــکال 
درک شــود و بعد قانون گذاری صورت گیرد، تاثیرگذارتر خواهد بود. سال ها ار 

این موارد غفلت شده و یا حداقل به اندازه آن توجه نشده است.
سخنگوی شــورای نگهبان اضافه کرد: مجلس قوی قانونی تصویب می کند که 
با اســناد بالادستی تطابق دارد پس مجلس دقت می کند مصوباتش خلاف شرع 
و سیاســت های کلی و قانون اساسی نباشــد. وی با اشاره به اهمیت نیازسنجی 
تقنینی، گفت: اثرگذاری قانون در تصویب به موقع آن اســت؛ گاهی در برخی از 
موضوعات زمان تصویب آن مهم اســت که امروز قانون گذاری شود یا اینکه دو 

هفته و دو ماه آینده.
طحان نظیف افزود: گاهی برخــی موضوعات به خود مجلس برمی گردد و انتظار 
می رود در آن موضوعات مجلس پویاتر و با نشــاط تر قانون را تصویب کند، اگر 
در قانون انتخابات حوزه سیاست های کلی قانون گذاری و قانون نظارت بر رفتار 
نمایندکان احتیاج به اصلاح اســت باید ورود شود. وی بیان کرد: ما هر کدام در 
حوزه ای تخصص داریم پس باید این نقصان با مراجعه به مراکز پژوهشــی رفع 
شــود. درها و کنیســیون های محلس باید روی مراکز تخصصی و کارشناسی و 
پژوهشــی باز باشد و احساس کنند اگر حرفی دارند راحت می توانند بیان کنند 

البته شما نمایندگان تصمیم نهایی را می گیرید.
ســخنگوی شــورای نگهبان با بیان اینکه قانون گذاری خوب از کار کارشناسی 
جامــع بیرون می آید، افــزود: زمان خدمت گزاری ما کم اســت اما آثار ما باقی 

می ماند؛ پس باید به آثار و ضروریات آن مصوبه توجه شود.
وی ادامه داد: اخیرا بحثی در کشــورهای مختلف دربــاره تاثیرات اجرای قانون 
مطرح می شــود؛ کار ما با تصویب قانون تمام نمی شود بلکه تازه آغاز می شود. 
مجلس باید اجرای قانون را پیگیری کند. نوشــتن قانون یک چیز اســت و اجرا 
و پیگیــری و نظارت بر اجرا چیز دیگری اســت. ما در کشــور قوانین خوب کم 
نداریم اما گاهی قوانین اجرا نمی شــود که علت آن نیاز به آســیب شناســی و 
بررســی دارد. قانون خوب را مجری هم می خواهد اجرا کند اما زیرساخت ندارد 

یا قانون ابهام دارد.
سخنگوی شــورای نگهبان با تاکید بر اینکه حرکت به سمت قوانین جامع مهم 
است، افزود: در این حوزه عقب هستیم که مشکلاتی برای مجریان ایجاد می کند. 
همچنین پراکندگی قوانین وجود دارد و نمی توان این همه قوانین و مقررات را 
احصا کند پس باید به ســمت قوانین جامع حرکت کرد. وی با بیان اینکه گاهی 
برخی قوانین شــکلی نیاز به روزآمدی دارد، افزود: آخرین قانون مربوط به حوزه 
برنامه ریزی، مربوط به 52 سال قبل است؛ آن جا برنامه را عمرانی دیده است اما 
آیا اکنون برنامه ما فقط عمرانی اســت؟ در بسیاری از حوزه ها نیاز به روز رسانی 
داریم. طحان نظیف افزود: اگر اصلاح قانون انتخابات به ســال آخر مجلس نمی 
رسید شــاید جامع تر می شــد پس کارهای بنیادی تر و اساسی تر را در سال 
های اول مجلس انجام دهید چون وقتی کارها در سال های آخر برسد، به نتیجه 

نرسیده یا به سختی انجام می شود.
سخنگوی شورای نگهبان همچنین درباره چرایی حضور نداشتن شورای نگهبان 
در زمان تدوین طرحی گفت: ما اصرار داریم که شــورای نگهبان در مرحله اول 
تقنین حضور نداشــته شد چون آن را مقابل استقلال مجلس می دانیم. مجلس 
باید آگاهانه نسبت به موضوعی که ضرورت دارد قانون گذاری کند. وی در پایان 
تاکید کرد که مجلس باید به موقع از ابزارهای قانونی متعدد خود استفاده کند.


